
 1

性別社會學: 概念化與分析                                                              2005年秋 

Sociology of Gender: Conceptualization and Analysis                                                           

 

授課教授：藍佩嘉 

電子郵件: pclan@ntu.edu.tw 

上課時間: 週三 3:30—6:20  

上課地點：社會系館 110教室 

 

關於這門課 

 

九零年代台灣的性別研究，在某個程度上已經隨著性別議題主流化、學院建制

化的過程而逐漸成為社會學的主要課題，也有越來越多的碩博士論文投入性別研

究。當前我們面對的主要挑戰，不再只是看見性別，而是如何深化性別研究，超越

把性別加進去攪一攪 (add gender in)的分析方式，我們需要對於性別的概念進行更

精確的理論界定，以及發展出有效的分析工具，來探究性別作為壓迫結構、社會建

構以及主體實作等不同層次的展現。 

本課程內容分為兩大部份，第一部份涵蓋女性主義理論對於 sex與 gender的不

同理論觀點與概念化方式，包括七零年代探討父權起源的經典文獻、八零年代的女

性主義立場論，俗民方法論傳統下的對於性別實作的強調，以及九零年代從後現

代、後殖民主義出發對於女性主體、差異政治的反思。第二部份，我們針對性別研

究的重要主題，選擇若干書籍與文章進行閱讀，課程的重點在於學習如何運用理論

工具來分析性別化的社會日常生活，我們將剖析這些作品如何形成研究問題、發展

理論概念、收集資料與詮釋分析。在整個學期裡，除了對文本的了解，我們將比較

這些文獻具有怎樣不同的內含價值、理論傳統、方法論預設，以及跟社會學文獻的

承繼或對話關係。 指定閱讀的文獻以英語世界作品為主，期末報告則著眼於本土

文獻的回顧與反省。 
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來上課的人 

我們不崇尚高空比武式的讀書比賽，而希望看到大家在閱讀的過程中跟自己關

切的議題、或是未來研究的主題，能有互動和對話。基本要求是：一定要讀書，無

故不缺席。每個人都要事先閱讀相關文獻，並輪流主持討論、報告解讀文本。本課

程以十五人為限，人數有餘裕時可開放旁聽，旁聽生不是 free-rider，請同樣繳交心

得與參與口頭報告。 

每週都要針對指定閱讀教材繳交一到兩頁的閱讀心得。閱讀心得的內容應包括

該文的主要論點(注意不是翻譯，而是指出作者問的問題、對話的對象、運用的資

料、回答的方式、以及其理論的意義)，你的看法(有哪些同意與不同意的地方、對

你有怎樣的啟發)，以及想要進一歩討論的問題。請在上課當天中午前用紙本交到

我的系辦信箱 (請務必打字, 且勿用電子版傳送)。 

 

分數怎麼算 

 

1. 課堂參與討論 25% 

2. 每週閱讀心得 25%  

3. 期末報告 50%：請選擇一個性別研究的次領域(例如勞動、家庭、文化、身體、

同志、族群等)，回顧該領域在台灣學界的相關文獻，綜合討論在研究問題、內

含價值、概念範疇、理論分析角度上呈現怎樣不同的轉變，並討論當前的侷限與

未來發展的方向。  

 

唸些什麼書 

 (打*號的三本書請自行準備，其餘請到誠品影印店購買讀本) 

 

9/21 Week 1 Introduction  

 

I. Theorizing Sex and Gender   
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9/28  Week 2 Patriarchy and Gender Oppression  

Hartmann, Heidi. 1981. “The Unhappy Marriage between Marxism and Feminism: 

Toward a More Progressive Union.” In Women and Revolution, edited by Linda 

Sargent, pp.1-41. Boston: South Press.  

Rubin, Gayle. 1975. “The Traffic in Women:  Notes on the Political Economy of Sex"     

        Toward an Anthropology of Women, edited by Rayna R. Reiter, pp. 157-210.  

 

10/5 Week 3 Standpoint Theory    

Smith, Dorothy E. 1987. "A Sociology for Women."  Pp. 49-104 in The Everyday  

World as Problematic: A Feminist Sociology.  Boston: Northeastern University 

Press.  

Collins, Patricia Hill. 1986. "Learning from the Outsider Within: The Sociological    

       Significance of Black Feminist Thought." Social Problems 33: 14-32.   

 

10/12 Week 4 Problematizing “Sex” 

Kessler, Suzanne J. and Wendy McKenna. 1985. Gender:  An Ethnomethodological 

Approach. Chicago: The University of Chicago. Ch. 1, 2, 5.  

 

10/19 我到東京開會，停課一週 

 

10/26 Week 5 From Sex Role to Gendered Practice 

Connell, R.W. 1987. Gender and Power:  Society, the Person, and Sexual Politics. 

Stanford: Stanford University Press. Ch. 3, 6, 8. 

 

11/2 Week 6 Doing Gender and Difference  

West, C. & D. H. Zimmerman. 2002. “Doing Gender.” in Doing Gender, Doing 

Difference: Inequality, Power, and Institutional Change. New York: Routledge. 

(originally published in 1987) ，Pp.3-24.  

West, C. & S. Fenstermaker. 2002. “Doing Difference.” in Doing Gender, Doing 

Difference: Inequality, Power, and Institutional Change. New York: Routledge. 

Pp.55-80.  
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11/9 Week 7 Problematizing “Gender”  

Joan Scott, 1988. “Gender: a Useful Category of Historical Analysis.” Gender and the 

Politics of History. NY: Columbia University.  

Nicholson, Linda. 1995. “Interpreting Gender.” In Social Postmodernism: Beyond 

Identity Politics, edited by Linda Nicholson and Steven Seidman. Cambridge 

University Press.    

 
11/16 Week 8 Deconstructing “Third World Women”  

Mohanty, Chandra. 1991. “Under Western Eyes: Feminist Scholarship and Colonial   

Discourses.” In Third World Women and the Politics of Feminism, edited by C.        

Mohanty, A.  Russo and L. Torres. Indiana University Press.   

Ong, Aihwa. 1994. “Colonization and Modernity: Feminist Representations of Women in 

Non-Western Societies.” In Theorizing Feminism: Parallel Trends in the Humanities 

and Social Sciences, edited by A. Herrmann and A. Stewart. Westview Press.   

 

II. Engendered Practices 

 

11/23 Week 9 Education and Socialization  

*Thorne, Barrie. 1993. Gender Play: Girls and Boys in School. New Brunswick: Rutgers 

University Press.  

 

11/30 Week 10 Body  

Bordo, Susan. 1993. Unbearable Weight: Feminism, Western Culture, and the Body. Pp. 

165-212. Berkeley: University of California Press.  

*Kathy Davis著，張君玫譯，1997，<<重塑女體：美容手術的兩難>>，巨流出版。.  

 

12/7 Week 11 Labor and Production  

*Salzinger, Leslie. 2003. Genders in Production: Making Workers in Mexico’s Global 

Factories. Berkeley: University of California Press.  
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12/14 Week 12 Motherhood 

Glenn, Evelyn Nakano. 1994. “Social Construction of Mothering: A Thematic 

Overview.” In Mothering: Ideology, Experience, and Agency, edited by Evelyn Glenn, 

Grace Chang, and Linda Rennie Forcey, pp.1-32. NY: Routledge.  

Hays, Sharon. 1996. The Cultural Contradictions of Motherhood. Ch.5, 6.  

Scheper-Hughes, Nancy. 1997. “Lifeboat Ethics: Mother Love and Child Death in 

Notheast Brazil.” In The Gender/Sexuality Reader, edited by Roger Lancaster and 

Micaela Di Leonardo, pp.82-88. NY: Routledge.  

 

12/21 Week 13  Masculinities 

Allison, Anne. 1994. Nightwork: Sexuality, Pleasure, and Corporate Masculinity in a 

Tokyo Hostess Club. Chicago and London: The University of Chicago Press. Pp. 

143-204. 

黃淑玲，2003，<男子性與喝花酒文化：以 Bourdieu的性別支配理論為分析架構

>，<<台灣社會學>>第五期，頁 73-132 

 

12/28 Week 14 Sexuality  

Chauncey,George. 1993. Gay New York: Urban Culture and the Making of Gay Male 

World, 1890-1940. New York: Basic Books. Pp. 1-126.  

 

1/4 Week 15 State and Nationalism 

Haney, Lynne. 1996. “Homeboys, Babies, Men in Suits: The State and the Reproduction 

of Male Dominance.” American Sociological Review 61:759-78. 

Heng, Geralding and Janadas Devan. 1996. “State Fatherhood: The Politics of 

Nationalism, Sexuality, and Race in Singapore.” In Bewitching Women, Pious Men: 

Gender and Body Politics in Southeast Asia, edited by Aihwa Ong and Michael 

Peletz, pp. 195-215. Berkeley: University of California Press.  

 

1/11 Week 16 Accommodation, Resistance and Social Change 

MacLeod, Arlene Elowe. 1992. "Hegemonic Relations and Gender Resistance: The  

New Veiling as Accommodating Protest in Cairo." Signs 17:533-57.  
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Ray, Raka and A. C. Korteweg. 1999. “Women’s Movements in the Third World:  

       Identity, Mobilization and Autonomy.” Annual Review of Sociology 25:47-71. 

  


